
Bescanó estrena
un local polivalent
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S U M A  R I T E L È F O N S  / H O R A R I S  T E I S A

1 PORTADA Horaris de la Teisa (sortides des de Bescanó):

2 HORARIS TEISA / TELÈFONS D'INTERÈS

3 ED ITO R IA L/M E N TA

Plaques d ’Honor de la Vila / Plataforma Ciutadana 
per a l ’Estatut / Notícies des del Nfger.

El ferrocarril d ’Olot a Girona / 
Activitats per a tots a la Festa Major d ’Estanyol /
La cuinada de bolets.

La Quina de Bescanó: Entre 1 .500 i
3 .000  participants cada dia.

Festa del dia de la Vellesa.
es al·lèrgies.

Bescanó acaba les obres del 
carrer Major /  L’A juntament elabora un document per 
protegir el riu Ter i els terrenys propers /  Una trentena 
de joves podran estrenar pis aquesta primavera.

Sortides i coneixement de l ’entorn dels
alumnes.

1 6 -1 7  BESCAN Entrevista a Nora Reverter.

Nous contenidors al carrer per a la 
fracció orgànica de deixalles/ Fem una caixa niu.

Entrevista a Xavier Ferrerons.

Dóna corda al català!.
L’escoleta de fu tbo l, una nova iniciativa 

del CE Bescanó.

El CP Bescanó es fa un lloc dins del món 
del patinatge/ El Tennis Bescanó aconsegueix molt 
bons resultats.

Una agradable excursió 
fins al Puig de Cadiretes.

Direcció GIRONA-OLOT:

■Feiners: 7,15 /  9,45 /  11,45 /  13,30 /  16,00

■Dissabtes feiners (fins a Amer): 7,15 /  9 ,30 /  13,30 

■Dissabtes i festius: 11,45 

■Diumenges i festius (fins a Anglès): 15,45 

■Diari: 17,45 /  19,15 (fins a Amer) /  20,45

Direcció OLOT-GIRONA:

•Feiners: 7,10 /  8,20 /  13,05 /  18,50 

•Dissabtes feiners: 8,20 /  10,20 

■Diari: 10,20 /  15,10 /  16,05 /  20,05

Ajuntament:

Oficines municipals: 972440005 

Fax: 972442702 

Recaptació: 972442649 

Hotel d ’Entitats: 972440160 

Piscines: 972442868 

Consultori Mèdic: 972442570 

Farmàcia: 972440059 

Cinema Unió: 972440160 

Escola pública: 972440228 

Escola bressol Bescanó Nins: 972440363 

Biblioteca 972440720 

Casal d ’avis: 972440779 

Mossos d ’Esquadrg: 088 

Creu Roja 972222222 

Bombers: 085

Hospital universitari de Girona Dr, Josep Trueta: 972940200 

Parròquies:

Sant Llorenç de Bescanó: 972440281 

Sant Andreu d ’Estanyol 972440281 

Sant Pere de Montfullà: 972238189 

Sant Mateu de Vilanna: 972420807

ED IT A  A ju n ta m e n t  de Bescanó  D IF U S IÓ  1 .7 0 0  e xem p la rs  REDACCIÓ Consell  de re da c c ió  (N eus  Sa lvador, Fanny Carbone l l ,  M iqu e l  G ironès, 
N ú r ia  S araro ls ,  Fina J im é n e z ,  X av ie r  Soler, V ic k y  B lan c o ,  Joan M aso l iver ,  J u d i t  F r igo lé ,  Mei Ferrer, R am on M in is t ra l  i Do lo rs  V i la m i t ja n a )  
C O O R D IN A C IÓ  I D IS SENY GLAM C O M U NICA C IÓ  (9 7 2  5 8 3  3 0 0 )  /  Ja u m e  Geli  IM P R E S S IÓ  Serveis  d ' Im a tg e  B escanó  D IP Ò S IT  LEG AL G I - 1 2 6 0 - 9 6

LA P IL A S T R A  N O  ES S O L ID A R IT Z A  N E C E S S À R IA M E N T  A M B  LES O P IN IO N S  E X P R E S S A D E S  EN ELS A R T IC L E S  
S IG N ATS. LA P ILA S T R A  A U T O R IT Z A  LA R E P R O D U C C IÓ  DELS A R T IC LE S  S E M P R E  Q U E  S 'IN D IQ U I LA P R O C ED È N C IA . A M B  EL S U P O R T  DE Diputació de Girona



E D I T O R I A L

Fonaments

Abans de l’estiu s ’estrenarà al Teatre de Bescanó “ El 
retaule del flautista” , una obra musical que dirigeix Marta 
Fluvià i en la qual hi participen una trentena de persones 
del municipi. Així, d ’entrada, aquest fet no tindria res 
d ’especial i podríem pensar només (i que no és poc, al 
contrari) que es torna a fer teatre a Bescanó. Sí, és cert, 
es torna a fer teatre a Bescanó, però el que és més 
important: aquesta obra ha servit per fonamentar el que 
ha de ser un futur grup de teatre. En aquests moments 
s’ha format un grup heterogeni, amb persones joves i 
persones grans; unes no havien trepitjat mai fins ara un 
escenari; altres han format part del teatre del nostre poble 
en diversos moments, èpoques i etapes.

“ El retaule del flautista” ha de servir per ampliar encara 
més el nombre de persones que els interessa el teatre 
des de diferents vessants, amb la possibilitat de programar 
tallers d ’ interpretació. Ha de servir també per què el 
teatre creixi en infrastructura, és a dir, amb la millora de 
les instal·lacions. En aquesta vessant, la corporació 
municipal, així com altres institucions supramunicipals 
ja hi estant treballant. El Consell Comarcal té un projecte 
supramunicipal que, si compta amb la col·laboració de

Consell de Redacció de la Pilastra

la D iputació, Bescanó, Cassà i Llagostera es podria 
convertir, en un futur proper, en una extensió puntual de 
la programació dels teatres de Girona i de Salt. També 
a través del Consell Comarcal a partir del setembre que 
ve l’Ajuntament s’adherirà a una escola de teatre per a 
nens i nenes en edat escolar. Mitjançant aquesta proposta 
les classes de les quals van a càrrec del Galliner, es 
pretén, per una banda, cobrir un vuit cultural i de lleure 
en la població escolar i, per l'altra, acabar d ’assentar les 
bases del teatre a Bescanó.

I parlant de bases, podem dir que també n'hi ha unes 
altres que ja tenen fonaments projectats. Es tracta dels 
estudis, les activitats, els tallers, les reunions que han 
d’acabar configurant el Consell de Joves i que han d ’acabar 
de definir les polítiques que en matèria de joventut calen 
al municipi per cobrir les necessitats d’aquesta franja de 
població. Una població que tindrà  com a punt de 
referència el fu tu r Local de Joves que properament es 
construirà a la zona esportiva, al costat del camp municipal 
de futbol, davant el pavelló poliesportiu. Aquesta temàtica, 
la dels joves, serà un dels temes a tractar abastament en 
la propera edició de La Pilastra.

M E N T A

-  H&IÀA -

C o l·labo reu  am b La P ilas tra ! ......... .. .........................
' i  voleu participar en l’elaboració de La Pilastra podeu portar els vostres texts o fotografies al Casal d ’Avis abans del 25 de juny. Els 
col·laboradors habituals de la revista recordeu que el lliurament del material s’ha de fer abans d ’aquesta data. Animeu-vos!
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P O B L E  E N  V I U

Editat un ll ib re sobre les excavacions 
de Sant Pere de M ontfu llà

L'Ajuntament de Bescanó ha editat el llibre “Sant Pere de Montfullà. La vil·la romana i el jaciment altmedieval” , sobre 
les excavacions i descobertes que s’han dut a terme en aquesta zona. A través d ’imatges i plànols, i amb un llenguatge 
planer i accessible, l'autor, Jordi Sagrera, explica la importància de les excavacions que s’estan realitzant des de 1987. 
Precisament, l’objectiu de l’Ajuntament en editar aquesta col·lecció, que porta per nom “ Planes d ’Històries de Bescanó” , 
és donar a conèixer i divulgar el patrimoni de la població.

4

Interessant
descoberta

En Mateu Frigolé ha 
desenterrat de casa 
seva i am b m olta 
paciència el contrapès 
del rellotge de l’antic 
cam panar de Sant 
L lo renç, ta l i com 
podeu veure  a la 
im a tg e .  A q u e s t  
c o n tra p è s  l ’ havia  
amagat el seu pare 
durant la Guerra Civil 
per ev ita r que fos 
destruït.

Xerrada sobre l ’estudi de sorolls al carrer Major

Quim Grabalosa i Saubí, estud iant de 
l’Escola Politècnica i antic alumne del CEIP 
Dr. Sobrequés, va presentar a Bescanó 
l’estudi que ha fet sobre el nivell de sorolls 
del carrer Major i que havia encarregat el 
mateix Ajuntament. L’estudi conclou que 
si bé els nivells de soroll al carrer Major 
estan d ins dels lím its permesos, són 
“significativament elevats” . A la foto, un 
m om ent de l ’acte de presentació de 
l’estudi.

Josep Freixes i els mestres del col·legi, plaques d ’Honor de la Vila

L’Ajuntament de Bescanó va lliurar en el marc del nou Polivalent durant les festes de 
Nadal, les Plaques d ’Honor de la Vila, en un acte que va aplegar nombroses persones tal 
i com es pot veure a la fotografia. A títol individual, la distinció va recaure en Josep Freixes 
i Ràmil, president de la Junta de Compensació de Mas Llunès, per la important tasca que 
ha fet a favor d ’aquesta urbanització. La placa col·lectiva va ser per a tots els/les mestres 
que han treballat al col·legi públic Santiago Sobrequés de Bescanó durant els 25 anys de 
trajectòria en l’actual edifici. A tots plegats, felicitats!



P O B L E  E N  V I U

Notícies des del Níger
AQUESTA ÉS UNA CARTA QUE VA ENVIAR MOSSÈN JOSEP FRIGOLA DESDE NÍGER A G R A ÏN T 
ALS BESCANONINS I BESCANONINES LES APORTACIONS I EL M ATERIAL QUE ELS VAN DONAR 
D ESSINTERESSADAM ENT I QUE ELS VA PORTAR LA SEVA G ERM ANA I DUES AM IG U ES MÉS.

Era l 'e n d e m à  d e l d ia  d e ls  Reis. A r r ib a v e n  ca rreg a d es.

Carregadíssim es. A les agències, a ls  aerop orts, a l'a vió , a 

les  d u an es, a to t  arreu de m ig m ón es varen  f e r  p a ssa r  

p er  rein es d e l n ord  q u e v ia tja v e n  cap a l sud. i... to th om , 

m ig  c o m p a d it  -  m ig en g a tu s s a t , les  va d e ix a r  p a ssa r.

Bé, de roba p er  a ta casa, estris  p er  a la cuina, bona teca  

de! reb o st català , v estim enta , regals p e ls  am ics i etc., n 'h i  

ha h a g u t a dojo. És cert que jo  ja  els h a via  escr it  la carta  

prèvia , però quin bé de Déu en s han p o r ta t a q u e ste s  tres  

reines de l'Em pordà i d e l Gironès. Com agrair-ho? Com fe r  

a rrib a r  a q u e s t  a g r a ïm e n t a to t e s  a q u e lle s  p e r s o n e s  i 

fa m ílie s  q u e h i han co l.la b o r a t)  És esp lèn did , ens en com a neu  e l v o str e  v iru s de s o lid a r ita t  p er  a q u e ting u em  sem p re les  m ans i 

e l cor d esclosos, p ro m p tes a donar un cop de mà quan ca l i d a v a n t l'ocasió  que es p resen ta . Que Déu us ho p a g u i a l c e n t p er  cent. 

La m eva germ a na Victòria, ju n ta m e n t  am b dues com panyes, la R oser i la Neus, han p a ssa t q u in z e  d ies am b n o sa ltre s  en a q u e st  

p a ís q u e ja  fa  tem p s q u e estim em  to ts  ju n ts . L'hem  recorreg u t en bona p a rt, hem  v is ita t  m o lte s fa m ílie s , hem  a n a t p a m an t, m ig  

tu r is ta  -  m ig q u a si n atiu , les rea lita ts  d 'un  d els p a ïso s m és p ob res d els m ón. L 'exp erièn cia  ha esta t, em sem bla, de m o lt im pacte. 

No en s hem  e s ta lv ia t  res. N i et m és b o n ic  n i e l d esa stró s, n i e l m és n e t  n i e l m és b ru t, n i e l b e n e s ta r  n i la m isèria  p u n y e n t. És 

v e r ita t  q u e q u in z e  d ies nom és són  q u in z e  dies, però  els v in t anys de p resèn cia  m eus ho han co m p e n sa t am b ser v e is  de relació, 

g u ia tg e  i ex p lica cio n s . I, a m és, q u è carai, un v ia tg e  a ix í  ja  es p o t  f e r  cad a q u a ra n ta  an ys! Des q u e sóc a /'Àfrica, de ta fa m ília  

nom és m 'h a v ia  v in g u t a veure una neboda i, ara, la germ ana.

A q u esta  v isita , bé prou  us ho p en se u , em d e ix a  un en tra n y a b le  record. S i no f o s  p e ls  p rep a ra tiu s, tes d esp e ses  i la d isp o n ib ilita t  

que un v ia tg e  d 'a q u e s ta  m ena su p osa, us co n v id a ria  a to ts . Sé q u e f e r  a q u e sta  e x p e r iè n c ia  v a l m o lt  ta p en a  sem p re i qu an  els  

u lls  i e l cor s 'a m arin  d 'u n  m ón q u e d e sco n e ix e m  i s 'e sb a ta n in  a la so lid a r ita t. Em co n sola  però, p en sa r  q u e  la im m ensa  x a r x a  

de co m u n ica cio n s a c tu a l i la sev a  rap idesa a fa v o re ix e n  a m p la m en t la in fo rm a ció  i t 'in terca n v i. Tots ten im  a l'a b a st, en to t  cas, 

la p o s s ib ilita t  de referm ar els lliga m s d 'a m is ta t  i com unió.

Niamey, 22 de gener de 2005 

Josep Frigola

Plataforma Ciutadana per a l ’Estatut a Bescanó

La Plataforma Ciutadana per a l’Estatut que es va crear a Bescanó a iniciativa de l’Angelina Casadevall i de l’Anna Garriga, 
es va reunir l’octubre passat per tal de recollir propostes per al nou Estatut. Entre les idees que van sorgir, destaca la 
inclusió del dret a l’autodeterminació i de les dones en tots els capítols, el dret a la igualtat, l'afavoriment de la participació 
ciutadana i actuar més en l’àmbit dels drets socials i de medi ambient. També es vol que es garanteixi l’ús correcte de 
la llengua catalana al carrer i als mitjans de comunicació, així com el finançament econòmic necessari, entre d ’altres.
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P O B L E  E N  V I U

El ferrocarril d ’Olot a Girona

A la Sala Sant Llorenç de Bescanó es pot veure l’exposició 
"El ferrocarril d ’Olot a Girona” , de Jordi Marquès i Vaqué, 
fins al 3 d'abril. La mostra exposa com era el ferrocarril 
des de principis del segle XX fins a la seva clausura al 
1969. La mostra ha aixecat una gran expectació i l’han 
visitat nombroses persones, com l’alcalde, Xavier Soy, 
i el diputat Pere Macies, que es poden veure a la imatge 
juntament amb en Jordi Marquès (al centre).

Però.... Qui és en Jordi Marquès? En Jordi Marquès 
va néixer a Barcelona l’any 1954 i és un enamorat i 
estudiós dels ferrocarrils a vapor. Quan tenia 3 anys 
el seu pare ja el duia tot sovint a veure els trens que 
circulaven a vapor per Barcelona. En Jordi no ha tingut 
mai cap vinculació professional ni fam ilia r amb el 
ferrocarril, el que demostra clarament que ja desde petit l’han seduït els trens i en 
especial les locomotores de vapor. Als 28 anys es va casar amb la gironina Montserrat 
Masó. I es van insta-lar definitivament a Girona.

Durant tota la seva vida, en Jordi ha anat col·leccionant i guardant peces, documents 
i imatges (fotografies, postals, etc.) relacionades amb els ferrocarrils de vapor espanyols 
i d’aquesta manera ha arribat a tenir un dels arxius més importants i més ben documentats 
que existeixen a l’Estat espanyol, amb prop de 7.000 peces.

Veient to t el que tenia, en Jordi va tenir molt clar que aquest patrimoni s’havia de 
compartir, ja que forma part del passat de tots plegats. I res millor que fent exposicions. 
Per poder-les dur a terme, en Jordi ha utilitzat infinitat d ’hores, ja que no només es 
tracta de muntar quadres, sinó de trobar la màxima fiab ilita t històrica en cadascun 
d ’ells i això només es pot fer amb paciència, rigorositat, exigència i il·lusió. I així ha 
arribat al seu objectiu: transmetre de forma altruista l’estima que ell sent pels trens a 
la resta de persones. En 32 mesos ja ha realitzat 18 exposicions a diferents ciutats 
catalanes on hi ha passat o hi passa el ferrocarril. Us convidem a tots a veure aquesta 
exposició del ferrocarrils. Segur que no us deixarà indiferents.

Arrossada popular 
de la Germandat 

de Donadors 
de Sang

Les co m a rq u es  del 
G ironès i el Pla de 
l’Estany organitzen un 
cop l'any una arrossada 
popular per fer un petit 
homenatge als donants. 
La trobada té com a 
objectiu que els donants 
es  c o n e g u i n  i 
intercanviïn idees per 
m illo ra r la donac ió . 
Enguany la festa se 
celebrarà dissabte 28 de 
maig a Borgonyà (prop 
de  B a n y o l e s )  i 
s’organitzarà un berenar- 
sopar, am b fid e u à , 
po llastre  a la brasa, 
postres i beguda. A 
més, se celebrarà un 
sorteig i un ball popular. 
Els donants que vulguin 
afegir-se a aquesta festa, 
que és gratuïta, poden 
apuntar-se a través de 
q u a lsevo l de ls  tre s  
delegats de Bescanó.

Glòria, Narcís i Eduard

La Festa Major d’Estanyol es va celebrar el darrer cap de setmana de novembre amb una gran assistència de públic a 
totes les activitats programades. A més de concerts, una botifarrada popular, un Ofici Solemne en honor a Sant Andreu, 
audició de sardanes, una exposició i una fira de productes tradicionals, també es va realitzar un curs de cuina (a la 
imatge) amb la poma com a ingredient principal, que va tenir una gran acceptació.



P O B L E  E N  V I U

L’ IES Vallvera reconver te ix en 
mus ica l  un text  sobre el medi 
na tu ra l  e s c r i t  pe ls  a lu m n e s

Després de la recuperació 
d ’aquest temple i de la seva 
rehabilitació, ja s’hi ha dut a 
terme diferents celebracions 
religioses, com la Missa de 
Sant Sebastià el 20 de gener.

L'Institut d ’Educació Secundària Vallvera de 
Salt ha representat l’obra “ Entre dues aigües” 
en una dotzena d'ocasions, interpretada per 
actors de segon, tercer i quart d ’ESO, d ’entre 
els que hi ha alumnes de Bescanó. En el 
muntatge s'hi ha implicat tota la comunitat 
educativa i el text ha estat escrit per alumnes.

Exposició de Miquel Llach

L’artista Miquel Llach (a la imatge) 
i Enric V ilches van o fe rir una 
exposició, el novembre passat, a la 
Sala d ’Exposicions Sant Llorenç. La 
proposta va tenir molt bona acollida 
e n t r e  e l s  b e s c a n o n i n s  i 
bescanonines.

La cuinada de bolets 
arriba a les seva 14ena edic ió

A princ ip is  de novembre es va realitzar la Cuinada i 
degustació de bolets a Bescanó, que va arribar a la seva 
14ena edició. Nombrosos bescanonins es van animar a 
participar portant un plat cuinat a casa seva. Posteriorment 
es va celebrar una arrossada popular, gratuïta per a tots 
aquells que van contribuir al tast.

Curs de Country Line Dance al pol ivalent

El polivalent de Bescanó acull classes de ball, d ’una 
modalitat que es coneix popularment com a Country/ 
Line Dance. De fet, es ballen tota mena de ritmes, des 
de cha-cha-chà fins a funky. Actualment, ja hi ha un 
bon grup de persones practicant aquests balls i si n’hi 
ha d ’interessats, es poden apuntar quan vulguin.

Dijous Gras i Carnesoltes a Bescanó

Dijous Gras es va celebrar a Bescanó amb un berenar popular amb botifarra o truita al pavelló, a partir de les cinc de 
la tarda. La música de Joan Simó va amenitzar l’acte i es van donar premis a les millors disfresses. Posteriorment, el 
dissabte 12 a partir de les 16 hores es va celebrar un cercavila disfresses fins al polivalent, on hi va haver un concurs i 
una desfilada, amb animació del grup Pepsicolen. I xocolata per a tots.
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Bescanó, un dels pobles més visitats 
durant les festes de Nadal
EL PETIT PIN AL PO LIVALENT VA SER TOT UN ENCERT 
MENTRE QUE PESSEBRE VIVENT C O N TIN U A  CREIXENT

Tret dels actes tradicionals, el Nadal a Bescanó va comportar 
algunes propostes novedoses que val la pena destacar. 
Com sempre, les activitats que van atreure més públic van 
ser la Quina i el Pessebre Vivent. Gràcies a aquests dos 
actes, Bescanó va ser un dels pobles més visitats de les 
comarques gironines durant aquestes dates.

Les festes van começar amb la inauguració del [ocal 
polivalent amb diferents actes que ja s’expliquen en aquesta 
mateixa Pilastra. I aprofitant aquest nou espai, es va 
instal·lar el Petit PIN. La decisió ha estat tot un encert, 
ten in t en compte la quantita t de mainada que hi va 
participar. Dos inflables immensos, llits elàstics, ordinadors, 
actuacions en directe, etc., van fer les delícies dels nens 
i nenes. Cal destacar com a novetat que només calia pagar 
un euro d'entrada, una quantitat simbòlica tenint en compte 
to t el que s’oferia. I si de cas, una recomenació als 
organitzadors per als anys vinents: dedicar algun espai per 
als més petits, compartir els inflables amb els més grans 
no era gens pràctic i fins i tot, comportava riscos.

La Quina va continuar reunint els mateixos participants (si 
no més!) que en les edicions anteriors. Juntament amb la 
festa major, és l ’activ ita t en què participa més gent a 
Bescanó. I un altre acte que continua creixent és el Pessebre 
Vivent, que aquest any va ser vist per unes 2.000 persones 
durant els tres dies que es va celebrar. El pessebre, a més, 
es consolida: ja té un recorregut més o menys fix que 
aquest any va ten ir poques variacions. Cal destacar la 
recuperació de l'espai reformat davant de l’església de 
Sant Llorenç, tot un encert. Els organitzadors continuen 
treballant de valent per fer-nos d isfrutar d ’un magnífic 
espectacle, que cada any sembla més professional. Cal 
donar l’enhorabona a tots els qui hi participen de manera 
desinteressada, des del figurants més petits fins al president 
del pessebre.

Bescanó creix i això també es reflecteix en els actes potser 
més minoritaris. Molts nens van fer cagar el tió a la plaça 
de Mil·lenari, activitat que va anar precedida de la tradicional 
cantada de nadales pels carrers del poble. I molta gent va 
poder fruir dels concerts de Sant Esteve i de Nadal. Aquest 
darrer, a càrrec de l’Orquestra Selvatana, va ser una de 
les novetats d ’aquest any i es preveu que tingui continuïtat.

Finalment, les festes es van acabar amb la cavalcada de 
Reis. La gran quantitat d ’assistents es va reflectir en la 
immensa cua que van fer per poder anar a saludar en 
persona Ses Majestats i recollir els seus regals. Com a 
novetat, hem de parlar del canvi del Rei Ros, que a causa 
d ’una indisposició d ’última hora va haver de ser substituït.

8 Esperem que aquest canvi tingui continuïtat i que hi hagi 
rotacions també en els personatges més famosos de Nadal. 
A molta gent li agradaria ser Rei per un dia, començant 
per mi, és clar!

Per S. Cànobes

Diversió assegurada al PIN petit al polivalent.

Concert de Sant E:



P O B L E  E N  V I U l ’ a l b u m  d e  B e s c a n ó

Moltes gràcies a tots!

Un any mes, exit total de la Quina

t - · w - r  * ah-

El Pessebre Vivent cada any aixeca més expectació

Els Reis van poder recollir els cartes de tots els 
nens i nenes de Bescanó.

.  »i* '
r S : í

Concurs de Nadales. La coral Josep Ruhí va ser la guanyadora.

Des de l’Ajuntament es vol felicitar a totes 
les persones que han partic ipat en les 
activitats que s’han fet al nostre poble 

durant la Festes de Nadal.
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P O B L E  E N  V I U  / S A N I T A T

L’al·lèrgia

Per Mònica Sànchez Coma. Metgessa.

L’al·lergia és una resposta exagerada del nostre organisme 
quan entra en contacte amb determinades substàncies que 
provénen de l’exterior, i que s ’anomenen al·lergens. 
El sistema de defensa del nostre organisme està constituït 
per un conjunt de cèl·lules que es troben circulant per la 
sang i que formen part d ’alguns organs. La seva missió 
consisteix a detectar l’entrada en el nostre cos d ’elements 
extranys i organitzar la defensa contra ells. Gràcies a això 
el nostre cos pot reconèixer els bacteris o els virus, 
responsables d ’infeccions, i pot reaccionar contra ells. En 
cas contrari, algunes de les infeccions que patim durant la 
nostra vida (per exemple la grip o un refredat) podrien tenir 
conseqüències fatals.

Com podeu veure, la resposta del sistema de defensa del 
nostre organisme és de gran importancia però a vegades 
aquesta resposta pot ser la responsable de problemes. I 
això és el que passa en el cas de l’al·lèrgia. Davant d ’una 
substància innòcua pera l’organisme, el nostre cos realitza 
una resposta de defensa exagerada.

Quines són les substàncies (al·lergens) que es poden posar 
en contacte amb el nostre cos i desencadenar una crisi 
d ’al·lèrgia? Són moltes i poden arribar-nos a través de molts 
mitjans: de l’aire que respirem (el pol·len de les plantes, la 
pols de casa, el pèl dels animals...) els aliments (peix, ous, 
fruits secs...), medicaments (penicil·lina, aspirina...), picades

d’insectes, i el contacte amb la pell (cosmètics, productes 
industrials...)

Tots estem exposats a la majoria d ’aquestes substàncies, 
però la majoria convivim amb elles sense problemes. El 
nostre sistema de defensa actua davant d’elles amb poca 
intensitat i nosaltres ni ens n’adonem. En canvi, la persona 
al·lèrgica, desencadenarà una resposta exagerada cada cop 
que hi entri en contacte. Més d ’un 15% de la població és 
al·lèrgica a alguna substància. Per sort, la majoria de 
reaccions al·lèrgiques no tenen importancia, però algunes 
vegades requeixen atenció mèdica urgent. Les reaccions 
a l·lèrgiques poden provocar transtorns molt diversos: 
diarreres, dolors abdominals, conjuntivitis (vermellor i picos), 
rinitis (picor al nas, esternuts i moc com aigua), urticària, 
taques vermelles a la pell, picor, eczemas o crisis d'asma.

El m ercat farm acològic està ple de medicaments que 
permeten controlar aquests símptomes. Tenen un efecte 
anomenat antihistamínic i es presenten amb tot tipus de 
format (gotes, pomadas, xarop, comprim its...). Cal tenir en 
compte, però que aquests medicaments tenen una gran 
quantitat d ’efectes secundaris i estan contraindicats en 
algunes malalties o en persones que prenen d ’altres 
medicaments. Per aquest motiu us aconsello que feu cas 
al consell per tots conegut: “abans de prendre qualsevol 
medicament, consulteu amb el metge” .

10
L’Ajuntament de Bescanó va celebrar, com cada any, la Festa d ’homenatge a la Vellesa. En aquesta ocasió es va festejar 
el 6 de novembre i es va convidar a tots els avis majors de 65 anys a fer una visita als jardins de Santa Catalina de Lloret 
i a dinar a El Trull, juntament amb un acompanyant. La jornada va ser un autèntic èxit.



I N F O R M A C I Ó  M U N I C I P A L

Bescanó acaba les obres del carrer Major i ja està 
treballant en la construcció d ’una variant

ELS TREBALLS HAN SUPOSAT UNA IM P O R TA N T M ILLO R A EN EL S U B M IN IS T R A M E N T  DE SERVEIS

Després de deu mesos d ’obres el carrer Major ja té nova imatge. Malgrat 
les molèsties ocasionades als veïns i usuaris d ’aquesta via, les obres del 
carrer Major han resolt els problemes amb la recollida d ’aigua plujana i 
han millorat notablement el subministrament de diferent serveis. Així, s’han 
soterrat els fils elèctrics i telefònics, s’han canviat les canonades d'aigua 
potable, s’ha posat un nou enllumenat públic, s’ha reasfaltat la carretera 
i fet voreres noves. Una obra complicada de fer però necessària, i que ha 
estat finançada  per la G enera lita t ga irebé en la seva to ta lita t. 
L’alcalde de Bescanó, Xavier Soy, assenyala que “sabíem que fer aquests 
treballs seria difícil per com pati bilitza r-los amb el trànsit habitual, ja que 
no hi havia cap pas alternatiu possible” . En un primer moment, l’Ajuntament 
va intentar que els vehicles utilitzessin el carril bici com a vial alternatiu, 
però la Generalitat ho va denegar.

Ara, la variant
Tot i les millores evidents, l’alcalde assegura que “aquesta obra no ha resol 
els problemes d ’excés de trànsit, i per això s’està treballant en la possibilitat 
de fer una variant a Bescanó” . Soy assegura que les converses amb el 
departament de Política Territorial i Obres Públiques estan força avançades 
i que ja hi ha estudis fets. “ L’objectiu és que d ’aquí a dos o tres anys ja 
hi hagi la variant construïda” .

U n a  d e  l e s  a c t u a c io n s  a l  c a r r e r  M a j o r  h a  c o n s i s t i t

EN EL SOTERRAMENT DEL CABLEJAT ENVOLAT.

Desenes de persones participen en la inauguració del local polivalent
EL NOU ESPAI JA ESTÀ F U N C IO N A N T , I S’ HI FAN CLASSES DE 
G IM N À S T IC A , BALL I COUNTRY

Desenes de persones van participar el 19 de desembre passat en la 
inauguració del nou local polivalent, amb una superfície de prop de
1.000 metres quadrats. Aquest espai ha de servir com a alternativa al 
pavelló municipal, lloc on fins ara es duien a terme la majoria d ’activitats 
del poble a falta d ’un indret més adient. El fet de ser un local més petit 
que el pavelló, li dóna moltes possibiltats i així, ara com ara, ja s’hi estan 
fent classes de gimnàstica, ball i country.

Durant la inauguració es va fer un concert i ball de música catalana a 
càrrec de l’Orquestra Selvatana i posteriorment es va fer una botifarrada 
popular, a un preu d ’un euro per persona. Els diners recollits durant 
aquest acte es van donar a la Fundació  La Marató de TV3.

El local polivalent s ’ha construït en uns terrenys de propietat municipal 
que es troben a carrer Canigó i que són prou extensos com per permetre 
futures ampliacions. L’espai compta amb una zona porxada, un escenari, 
dos magatzems, serveis i un bar. També disposa de places d ’aparcament, 
una plaça amb arbrat i un parc infantil.

L’a c t e  d ’ in a u g u r a c ió  d e l  l o c a l  p o l iv a l e n t  va  c o m p t a r

AMB LA PARTICIPACIÓ DE MOLTS VEÏNS.
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I n f o r m a c i ó  m u n i c i p a l

L’A juntament elabora un document 
per protegir el riu Ter i els terrenys propers
AQUEST PLA ESTARÀ ACABAT AQ UETA PR IM AVERA PERÒ NO SERÀ V IN C U LA N T  FINS A LA TARDOR

L’Ajuntament de Bescanó està elaborant un document que defineix quins són els usos del riu i la seva llera, és a dir, un Pla 
Especial de Protecció del riu Ter. La realització d ’aquest projecte ha estat una necessitat marcada per les normes subsidiàries 
del municipi.
Aquest document regularà les activitats que es poden realitzar al Ter i als seus voltants, és a dir, a la superfície compresa entre 
el carril bici i el riu pel que fa a Bescanó, i a l’espai que queda entre la carretera i el riu a la zona de Trullàs i Vilanna. Així, 
per exemple, el document definirà quin tipus de plantacions s’hi poden fer, com hauran de ser les barraques dels horts (de 
quins materials i de quines mides)...
L’alcalde del municipi, Xavier Soy, explica que l’objectiu d'aquest projecte és que “el poble de Bescanó visqui de cara al riu, 
i no d’esquena com fins ara, que aquest es vegi com un espai ric i ordenat” .
Aquest Pla Especial de Protecció del riu Ter estarà enllestit a principis de primavera, malgrat que no es posarà en marxa fins 
d ’aquí a uns sis mesos, el temps per fer tots els tràmits legals.

Veïns de Bescanó assisteixen 
a la quarta jornada de part ic ipac ió  
c iu tadana del PALS

Veïns de Bescanó van assistir el 3 de febrer a la quarta 
jornada de participació ciutadana emmarcada dins el 
Pla d ’Acció Local per a la S osten ib ilita t (PALS). 
L'Ajuntament de Bescanó, en col·laboració amb la 
Diputació de Girona i a través de l'empresa DEPLAN, 
ja disposa d'una memòria descriptiva de com es troba 
el m unicipi a nivell ambiental, econòmic i social, i 
d ’una proposta d ’acció local concreta.

L’A jun tam ent contracta una directora de teatre 
per ta l de recuperar aquesta a f ic ió  al poble

L'Ajuntament de Bescanó ha contractat una directora de teatre 
que té per objectiu dirigir una representació amb un grup amateur 
format per veïns del poble. L’obra que estan assajant és el musical 
“ El retaule del flautista” . El que es pretén amb aquesta iniciativa 
és que aquest col·lectiu es consolidi com una agrupació de teatre 
amateur a Bescanó i recuperar, d ’aquesta manera, una tradició 
que ja havia estat arrelada.

El Consell Comarcal in ic ia  una campanya 
per potenciar la recoll ida selectiva de matèria orgànica

12

El Consell Comarcal del Gironès ha posat en marxa a Bescanó una campanya per fomentar la recollida selectiva de matèria 
orgànica. La iniciativa se centra en la distribució dels cubells a domicili en zones concretes del municipi. Així doncs, fins 
al mes de juny ens visitaran dos educadors ambientals a casa, que ens informaran de com hem de realitzar la recollida 
selectiva de la fracció orgànica i ens lliuraran el kit corresponent (cubell de 10 litres i tríptic informatiu). En cas d ’absència 
també podem sol·licitar-lo al punt fix, situat a l’Ajuntament. La fracció orgànica representa entre un 40 i un 50% del pes 
total de les deixalles que generem a casa. Es tracta de restes de menjar i de cuina, de fruita i verdura, carn i peix, closques 
d'ou, marisc i fru its secs, paper de cuina, taps de suro, bossetes d ’infusions i marro de cafè, a més de les restes de 
jardineria.



I n f o r m a c i ó  m u n i c i p a l

Una trentena de joves podran estrenar pis 
aquesta primavera

L’A JU N TA M E N T LL IU R A R À  LES CLAUS DELS PISOS DE PROTECCIÓ O FIC IA L D’A Q U i A UNS DOS MESOS

Trenta-un joves podran estrenar pis 
a Bescanó d’aquí a uns dos mesos. 
Aquest és el tem ps en que es 
preveu que acabin les obres de 
construcció dels pisos de protecció 
oficial que s'estan fen t al carrer 
Santa Anna del municipi. En total, 
l’Ajuntament ha construit 24 pisos 
de prop de 90 metres quadrats, 18 
dels quals són de tres habitacions 
i la resta de dues, amb una plaça 
de pàrquing i un traster de 8m 2 
cadascun. L’Ajuntament lliurarà ben 
aviat les claus als seus propietaris, 
vuit parelles i 16 joves solters, que 
han adquirit els habitatges per uns
100.000 euros.

Per tal de poder so l·lic ita r un 
d ’aquests pisos calia ser veí de 
Bescanó i tenir d’entre 18 i 30 anys. 
En aquesta primera fase es van 
ad jud ica r 23 dels 24 pisos. Al 
quedar-ne un de lliure, l’Ajuntament 
va optar per ampliar la franja d’edat 
entre els 18 i els 40 anys.

L’alcalde, Xavier Soy, explica que l’Ajuntament tenia el compromís de tirar endavant polítiques per als joves i per això van 
decidir fer pisos socials. “S'havien de fer en terreny municipal i teníem diferents opcions, una de les quals era el carrer Santa 
Anna, al nucli antic de Bescanó” , explica Soy, que afegeix que “va ser una decisió molt meditada, ja que es va decidir de 
revitalitzar aquest nucli antic.

Les obres de construcció del nou local 
per a joves estan a punt de començar

DISPOSARÀ D ’ UN BAR, UNA SALA DE JOCS I UN ESPAI D ’O RDINAD OR S AM B CONNEXIÓ  A INTERNET

Les obres de construcció del que ha de ser el local de joventut estan a punt de començar. Aquest espai, que ha s’estar 
acabar a la tardor, ha de convertir-se en el lloc de trobada dels joves del municipi, que actualment no disposen de cap 
lloc on reunir-se. Aquesta obra vol cobrir un buit que actualment té el poble, ja que malgrat a l’estiu els joves es reuneixen 
a la piscina, durant la resta de l’any no saben on anar. En aquest local es preveu que hi hagi un bar, una sala de jocs i 
un espai d ’ordinadors amb connexió a Internet. Aquest nou espai se situarà davant del pavelló municipal, un lloc amb 
pàrquing, amb facilitat de poder utilitzar la pista de bàsquet i sense veïns, de manera que els sorolls de les motos no 
molestaran a ningú.

La idea de l’Ajuntament és que aquest local sigui autogestionat pels mateixos joves. És precisament en aquest sentit que 
està treballant la regidora de juventut, Maria Pujadas, ja que està plantejant amb els futurs usuaris quin poden ser els 
usos i els horaris d ’aquest espai.

E l s  h a b i t a t g e s  s o c i a l s  e s t a n  s i t u a t s  a l  c a r r e r  S a n t a  A n n a .
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Una escola sempre en moviment

Alumnes de 5è: Visita al barri vell de Girona

Els alumnes de 5è nivell
Els alumnes de 5è van visitar, el 26 de novembre passat, el barri vell de Girona, on vam 
aprendre història i llegendes sobre la ciutat. La visita va començar a la plaça del Vi on ens 
van explicar la història d ’en Banyetes, un senyor molt egoista que no perdonava deutes a 
ningú i que un dia es va convertir en pedra. Ara quan els Regidors de l'Ajuntament passen 
per allà en Banyetes els diu qui ha pagat els impostos i qui no. Després vam caminar pel 
carrer Ciutadans i vam arribar al carrer del Sac, on vam aprendre coses del personatge 
gironí Xavier Cugat.
El Call era un barri on es reunien els jueus i caminant per la zona vam arribar a la Catedral, 
on vam esmorzar. Ens van explicar que la Catedral està construïda en diferents estils perquè 
va tardar molts anys en construir-se. També vam aprendre que a dalt el campanar hi ha 
un àngel-parallamps i que temps enrera des del Castell de Montjuic s'hi tiraven tirs perquè 
es pensaven que era un vigilant. Després també vam anar als Banys Àrabs i als jardins de 
la Francesa vam descansar i des d ’allà vam poder veure una bruixa.
Ara us n'explicarem la seva història: era una bruixa que tirava escopinyades i insultava als 
sacerdots i a la gent que seguia les processons. Tothom volia que es convertís en pedra i 
així va ser i ara la podem veure a la Catedral com una gàrgola. Després d'haver visitat els 
Jardins de la Francesa vam anar a dinar i quan tots vam acabar, passant per la Muralla 
vam marxar!

D i f e r e n t s  m o m e n t s  d e  l e x c u r s i ó  a l  T e r .

Alumnes de 4 t:  Un dia d ’excursió

Els alumnes de 4t nivell
Dies era dies, en el poblet de Bescanó, petitó i bufó, els nens i nenes de 4t, de l'escola 
Dr. Sobrequés se'n van anar d'excursió al riu Ter. Els van anar a fer de monitors dos nois, 
en Jordi i l’Eugeni.
Per començar la Mireia va mirar la temperatura de l'aire, que estava a 22 C°.Tot seguit la 
Marina va mirar la temperatura de l'aigua, que feia 16 C°.
Després van mirar la fondària del riu, si l’aigua tenia color, si feia olor... Després d ’esmorzar 
(i com partir-lo amb els monitors) van buscar macroinvertebrats. Macro vol d ir gros i 
invertebrat vol dir que no té ossos.
Buscar macroinvertebrats fa molt de fàstic perquè has de remenar les pedres del riu, 
encara que estiguin plenes de fang. Vam trobar: un Tricòpter, un Plecòpter, una cargolina... 
Després d ’apuntar-los, va arribar l'hora de netejar les safates on hi havien posat els 
macroinvertebrats. I va arribar l'hora d'anar cap a l'escola.En Jordi s'anava encantant amb 
el paisatge i en Facundo anava recollint totes les deixalles que anava trobant pel camí. 
Cansats vam arribar a l'escola on, a la tarda, vam parlar de l'excursió. I excursió contada 
excursió acabada.

Alumnes de 3r nivell
El dijous dia 21 d'octubre vam anar al bosc a buscar proves per explicar a Núvol de Fum 
la utilitat del bosc. Primer vam situar el nord, el sud, l'est i l'oest amb la brúixola, vam 
observar d'on surt el sol i després vam clavar una canya a terra i vam dibuixar l'ombra del 
pal. A continuació vam mirar el temps que feia, per començar amb els sentits i després 
amb aparells.
Tot seguit vam esmorzar i vam observar plantes, les vam dibuixar i vam llegir una fitxa de 
cada planta. Després de dinar vam dibuixar el paisatge de Bescanó. Per acabar vam fer 
un joc per treure poder a Núvol de Fum. Per guanyar-lo havíem de trobar coses útils al 
bosc, com plantes medicinals, fru its,... Entre tots els grups vam fer totes les proves per 
poder vèncer Nuvol de Fum.



Alumnes de Cicle M itjà: Excursió pels poble del m un ic ip i

Els alumnes de Cicle Mitjà 
Al municipi de Bescanó hi podem trobar Estanyol, Vilanna, Trullàs i Montfullà. Primer 
vam anar a Estanyol; vam parar davant de l'església i vam anar al local social. Hi vam 
entrar els de q u a rt, mentre els de tercer esmorzaven
Un cop dins, la Maria ens va explicar com va esclatar el volcà de la Crosa, que va 
deixar moltes tosquiges. Fins fa uns 30 anys, anava molt bé per fer carreteres i cases, 
però van d i r :
- Si fem servir tanta tosquija, no en quedarà, - i fins ara s'ha m antingut així.
Després vam anar a l'església i al cementiri de Vilanna. Abans havíem passat per 
Trullàs. Allà hi havia uns arbres que es diuen xiprers, i hi ha avellaners. En aquell lloc 
va ser on vam dinar, i hi vam poder jugar força estona. Vam baixar fins a una creu on 
hi havia escrits set noms de set nois, que anaven en contra del rei Carles i un senyor 
els va sentir i els va "xivatar" als Mossos d'Esquadra, que a la nit els van agafar i els 
van matar. Un home i el seu fill els van seguir, però els van veure, els van agafar i, 
també els van matar.
Després vam anar a Montfullà i vam veure l'església. Vam anar al local social i també 
van anar a veure on van trobar restes d'un mosaic de l'època romana i vam jugar una 
estona més.

L’ e x c u r s i ó  a l s  a l u m n e s  d e l  c i c l e  M i t j à

El Nadal a l ’escola

La decoració de l ’escola
La base d ’aq 
del centre i l<

Les nadales
El matí del dia 22 vam cantar nadales 
a l’entrada, al costat del pessebre.

El pessebre
Vam fer un pessebre amb cases d ’argila i 

figures tradicionals... fins i tot un cocodril!!



B E S C A N O N I N S

“ Va ser molt gratif icant escoltar els aplaudiments 
d ’un grup de nens en acabar d ’explicar-los un conte”
ENTREVISTA A NORA REVERTER. G UANYADO RA DEL PREMI ATORGAT PER L 'U N IV E R S ITA T  DE VIC I DEL PREMI C IR IT

Hi havia una vegada una noia que es deia Nora Reverter. Un dia va haver de decidir sobre quin 
tema faria un treball de recerca. Va pensar-hi durant molts de dies, no podia parar de donar-hi 
voltes fins que un dia es va recordar dels contes que li havien explicat quan era petita la seva 
mestra i els seus pares, abans d ’anar a dormir o quan sopava. I va voler tornar-se a endinsar dins 
d ’aquest món que li havia fet viure moments inoblidables. Potser ja tenia la solució: podria fer 
un treball sobre els contes adreçats als nens i a les nenes. Van anar passant els mesos i ho va 
anar col·locat tot al lloc que havia d ’ocupar dins el treball, fins que un dia ho va enllestir. Aquest 
treball esta tan ben fet que va guanyar dos premis molt importats: un de l ’Universitat de Vic i 
un altre anomenat C IR IT.

I vet aquí un gos, vet aquí un gat, vet aquí l’entrevista a la Nora ha començat.

1 6

Com et van com unicar que havies 
guanyat aquests dos premis?
El de la Universitat de Vic va ser per 
sorpresa, perquè la meva escola havia 
escollit el meu treball per presentar-lo 
a concurs i jo havia d ’anar al lliurament 
de premis, ja que un dels tres companys 
que havíem presentat els treballs estava 
premiat. Quan vaig ser allà i vaig sentir 
el meu nom, vaig posar-m e m olt 
nerviosa, però a la vegada molt orgullosa 
de veure que m ’havien reconegut la 
feina feta.
El premi CIRIT va ser diferent. Vaig rebre 
un correu electrònic que m’anunciava 
que havia estat la guanyadora i a més, 
em demanaven que fes la presentació 
de l’acte.

En què consisteixen els premis CIRIT? 
Van ser creats fa vint-i-tres anys amb la 
intenció de fomentar l’esperit de recerca 
i incentivar la creativitat científica de 
l’alumnat dels centres d ’ensenyament 
secundari de Catalunya.

A més, et van encarregar la presentació 
de l-’acte...
Sí, estava m olt nerviosa. L’acte de 
lliurament es va fer al Saló Sant Jordi 
del Palau de la Generalitat, presidit pel 
conse lle r en cap, Josep Bargalló, 
acompanyat pel conseller del DURSI, 
Carles Solà, i la directora del CIRIT, 
Marta Aymerich. Pero tot va sortir rodó.

Quin era l ’ob jec tiu  p rinc ipa l de la 
recerca?
Guanyar prem is... (r iu ), no... Volia 
conèixer el món del contes veient la 
diferencia dels contes d'abans i els d ’ara; 
però sobretot volia aprendre.

I què vas aprendre?
Que el conte, des de sempre, ha estat 
present en molts àm bits de la vida 
quotidiana de la gent. Amb el pas del 
temps s’ha anat adaptant l’argument, 
l’estil, els materials... però també hi han 
hagut contes que s’han transmès de 
manera inalterable d ’una generació a 
d ’altres. Puc explicar una anècdota?

I és clar!
Un dia vaig anar a fer una entrevista a 
una senyora gran i em va confessar que 
quan era una nena el seu conte 
predilecte era la Ventafocs. 
Curiosament, molt abans que ella naixés 
aquest conte ja existia i actualment és 
un dels que encara s ’expliquen més 
freqüentment.

Hi ha un abans hi un després d’aquest 
treball?
Abans de començar el treball pensava 
que el conte estava quedant en un segon 
pla en front de l'allau de jocs d’ordinador, 
v id e o co n so le s , in flu è n c ia  de la 
televisió... Provocava que cada dia hi 
havia menys nens a qui la seva familia

n’hi expliquessin. Però un cop acabat 
el treball m ’he adonat que el conte 
continua tenint un paper molt important 
gràcies a la feina de mestres, pares i 
narradors de contes que, igual que jo, 
pensen que el conte és la millor joguina.

Alguna cosa a destacar...
Per acabar la recerca del treball vaig 
explicar el conte d ’en Patufet a l’escola 
bressol El Pont. Va ser una experiència 
molt maca i que em va sevir per posar 
a la pràctica moltes de les coses que 
havia après durant el treball. Va ser molt 
gra tificant escoltar els aplaudiments 
d’un grups de nens en acabar d’explicar- 
los un conte.

Després de tota la recerca se’t pot 
considerar una especialista en el tema. 
Creus que els contes ajuden a educar? 
Sí. El conte aporta moltes coses bones 
i és molt important que el nens tinguin 
el màxim accés a mirar, llegir, escoltar 
i, en defin itiva, gaudir dels contes.

Tens algun germà més petit?
Sí una germana

Li expliques contes?
No... (riu) No és tan petita però sí que 
intercanviem llibres.



B E S C A N O N I N S

Per Viky Blanco

N o r a  R e v e r t e r  e n  e l  m o m e n t  d e  L a  N o r a , e n  e l  m o m e n t  d e  r e c o l l ir  e l  p r e m i  d e  l a  m à  d e l

LA PRESENTACIÓ DELS PREMIS C IR IT . CONSELLER EN CAP, JOSEP Ba RGALLÓ.

CONTES DE 
D IF E R E N T S  IN D R ETS 
DEL MÓN

Els p rem is  CIRIT estan 
a t o r g a t s  pe l  C o n s e l l  
I n t e r d e p a r t a m e n t a l  de 
R e c e r c a  i I n n o v a c i ó  
Tecnològica, amb el suport 
d e l  D e p a r t a m e n t  
d ’U n ive rs ita ts , Recerca i 
Societat de la Informació i de 
l’Agència de Gestió d ’Ajuts 
Universitaris i de Recerca.

El treball de la Nora Reverter 
orienta el seu interès cap a 
les diferents cultures del món 
i la manera com expliquen el 
contes segons el lloc i segons 
l’edat. Així, es van reco llir 
contes de diferents indrets i 
es van estudiar, comparar i 
se’n van treure les conclusions 
oportunes. El treball està farcit 
d ’enregistraments, enquestes 
a pares i mares, a contistes, 
i un llarg etcètera.

El qüestionari
EDAT 18 anys.

AFICIÓ: llegir i fer esport.

EL SEU PITJOR DEFECTE: ser molt 
pessimista i tenir poca confiança en 
mi mateixa.

I LA SEVA MILLOR VIRTUD: la meva 
virtut porta una mica el defecte, sóc 
molt responsable i quan haig de fer 
una cosa he de fer-ho el màxim de 
bé possible. Això no sé si es 
considera virtut o defecte.

QUÈ CREU QUE LI FALTA AL POBLE 
DE BESCANÓ: més activitats socials 
per a tothom.

QUÈ LI SOBRA més que sobra... el 
que no m’agrada és que creixi massa 
o que si creix, que es faci d ’una 
forma controlada, per no perdre 
l’essència de poble que era, que 
tothom es coneixia amb tothom.

UN SOMNI PER COMPLIR: ai... 
doncs... tenir més temps per viatjar, 
per conèixer altres cultures i formes 
de vida.
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M E D I  A M B I E N T

Nous contenidors al carrer per a la fracció 
orgànica de deixalles

El Consell Comarcal i l ’A juntam ent 
instal·laran properament a Bescanó nous 
conten idors de color beig per a la 
separació de la fracció orgànica de les 
deixalles, que se situaran al costat de 
tots els contenidors de rebuig habituals, 
de color verd intens i amb rodes.

En aquests nous contenidors només 
podrem dipositar-hi la fracció orgànica, 
és a dir, restes de fruita i verdura, de 
carn, de peix, closques d ’ou, de fruits 
secs, carcasses de marisc, les sobres 
del menjar, paper de cuina, taps de 
suro, el marro del cafè, del té, i les restes 
de poda que siguin de mida petita. 
Aquestes escombraries les podem posar 
en bosses especials com posta bles, que 
podem trobar en grans supermercats,
o bé podem utilitzar qualsevol tipus de 
bossa de plàstic (no de paper ja que no 
aguanten el suquet que pot deixar la 
brossa).

Aquestes escombraries seran recollides 
d ià riam ent per un cam ió am b dos 
com partim ents, un pel m ateria l no 
reciclable (contenidor verd fosc) i un 
altre per la fracció orgànica (contenidor 
beig). El contingut es traslladarà del

con ten ido r beig fins  la planta de 
com postatge de Santa Coloma de 
Farners, on la f r acc i ó orgàni ca,  
m itja n ça n t un procés na tu ra l, es 
reciclarà i es transformarà en compost, 
per ser utilitzat en tasques agrícoles i 
substrats de jard ineria. Pel correcte 
fu n c io n a m e n t del procés és m olt 
important fer bé la selecció a casa i no 
llençar matèries com plàstic, vidre, piles, 
llaunes, etc. al cubell orgànic, ja que 
encareix el servei als ciutadans, al no 
ser acceptat per la planta de Santa 
Coloma i haver de ser lle n ça t a 
l'abocador general de Solius. Per més 
inform ació sobre l’autocompostatge, 
podeu consultar l’article de Xavier Soler 
en l’anterior número de “ La Pilastra", 
on ho explica molt bé.

Per tal de facilitar la correcta separació 
de les deixalles orgàniques, un equip 
d 'educadors am bientals del Consell 
Comarcal del Gironès durà a terme una 
campanya d'informació i sensibilització 
a Bescanó. A més, repartirà gratuïtament 
a cada llar un cubell amb tapa, de 10 
litres de capacitat, específic per a la 
recollida de la fracció  orgànica a la 
cuina, amb la particularitat que el cubell

està fet de plàstic reciclat d'alta qualitat.

En cas que no es pugui localitzar a algun 
veí/na, des de l’Ajuntament de Bescanó 
establiran uns punts fixos d ’informació 
i lliurament del cubell, que seran al casal 
de jub ila ts  (per la tarda), al mateix 
Ajuntament (pel matí) i el primer i últim 
dimarts de cada mes al mercat. A més, 
es faran activitats complementàries que 
es notificaran a l’agenda de Bescanó, 
com per exemple, un cicle de xerrades 
sobre l’ “ Ecologia del consum ” , cada 
segon dimarts de mes a les 8 del vespre 
a l’Hotel d ’entitats ( l a El compostatge, 
2a Gestió de residus, 3a L’ecocompra, 
4a La contaminació).

La suma dels petits esforços pot canviar 
la nostra realitat. Posem el nostre gra 
de sorra!

Gràcies per la vostra col·laboració! 
Fem ambient, fem poble.

Equip d'educació ambiental 
Àrea de Medi Ambient 

Consell Comarcal del Gironès

Fem una caixa niu
Per Xavier Soler

Un dels animals que desperten més la nostra simpatia, entre d ’altres, són els ocells, ja sigui 
per la seva proximitat, ja que una gran varietat d ’espècies estan molt aprop nostre i en podem 
gaudir a diari de la seva presència, o per la seva simple observació en les nostres sortides 
al camp o al bosc. Però l’època en què potser desperten més la nostra curiositat, són els 
mesos de reproducció, que coincideix amb l’arribada del bon temps i l ’augment de les 
temperatures. Durant aquest període podem observar com les femelles són empaitades per 
tota una cort de pretendents disposats a aconseguir el favor de la seva dama i portar-la cap 
a la nova llar, que en uns casos construeix tan sols el mascle, i en d ’altres, tots dos hi posen 
l’esforç. I en aquest punt, és on podem donar-los un cop de mà.

Uns dels problemes que tenen moltes espècies a l’hora de construir el niu, és la falta de 
refugis naturals on encabir-los, ja sigui per falta d ’arbres vells, que solen ten ir escorces 
clivellades, o per falta de forats a les façanes de les nostres cases. Tot i semblar que d’ocells 
no en falten pas, la veritat és que moltes espècies que estaven acostumades a viure amb 
l’home han patit una forta davallada, com és el cas del pardal xarrec “ passer montanus” .

La simple construcció d ’una petita caixa niu de fusta per penjar d ’un arbre, ens deleitarà tant 
durant la seva construcció com quan la veiem ocupada per una parella. El dibuix de la caixa 
niu que s’adjunta s’ha extret del llibre “Guia de las cajas nido y comederos" de Lynx Edicions. 
És de fàcil construcció i es realitza aprofitant els travessers dels palets de fusta. Esperant 
haver-vos animat a la construcció de caixes niu, agafem les eines i a fer feina. Fins aviat.
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“ El meu somni seria construir una obra tan ben feta
com el pantà de Susqueda”Per Viky Blanco

ENTREVISTA A XAVIER FERRERONS. GUANYADOR DEL M ILLO R  T R E B A LL  DE 
RECERCA DEL RIU TER ATORGAT PEL M USEU DE L’ A IG U A  DE SALT

La dura fe in a  de 1 .6 0 0  
persones, el moviment de dos 
m ilions de metres cúbics de 
terres, la utilització de 2.500  
tones d ’acer, 250.000 tones 
de c im ent, i la inversió  de 
550 milions de pessetes van 
donar com a resultat un pantà 
amb una capacitat per 233  
m ilions de litres d ’aigua. La 
presa de la qual parlem està 
al terme m unicipal d ’Osor i 
el nostre entrevistat en sap 
una estona llarga de la seva 
h i s t ò r i a  i d e l  s e u  
funcionam ent.

El qüestionari
EDAT: el dia 5 de març en faig 
20, pero posa 19 que així 
semblo més jove.

AFICIÓ: el futbol, encara que 
aquest any ho he deixat pels 
estudis. Però amb conformo 
anant a veure el Barça.

EL SEU PITJOR DEFECTE: 
Aquesta sí que és difícil... 
potser que m’agrada molt 
dormir. Sóc un dormilega.

I LA SEVA MILLOR VIRTUD: 
Que sóc treballador... no?

QUÈ CREU QUE LI FALTA AL 
POBLE DE BESCANÓ: algun 
lloc pel jovent.

QUÈ LI SOBRA mmm...no 
sé...potser els “gamberros” que 
fan malbé el poble.

UN SOMNI PER COMPLIR: 
Arribar a ser enginyer industrial 
per construir una obra tan ben 
feta com el pantà de Susqueda.

Com neix la idea de fer un treball sobre 
el pantà de Susqueda?
Havia de presentar un treball de recerca 
en finalitzar l’últim curs del Batxillerat. No 
em decidia entre temes relacionats amb 
els automòbils, construccions de cases o 
edificis i robòtica. Però al final vaig decidir 
fe r-lo  sobre el pantà de Susqueda. 
M’intrigava aquesta inmensa construcció 
feta amb una volta tan particular construïda 
al bell mig de la vall, tan a prop del poble.

Qu i nes  c onc l us i ons  vas ext reure? 
Doncs que el pantà de Susqueda, a més 
de ser una impressionant obra d ’enginyeria, 
proporciona aigua a totes les zones de 
regadiu de Girona, porta aigua a Barcelona 
i p r o d u e i x  m i t j a n ç a n t  la cen t r a l  
h idroelèctrica un total de 180.000.000 
kWh a l’any que es distribueixen per tot el 
país.

Quines passes vas realitzar abans d'arribar 
aquestes conclusions?
En un primer moment vaig intentar recollir 
informació sobre el pantà a Internet, però 
pràcticam ent no vaig trobar res. Llavors 
vaig assabentar-me que el senyor Arturo 
Rebollo, enginyer de ponts i cam ins i 
director del pantà, va escriure el llibre “ La 
presa bóveda de Susqueda” , el qual va 
proporcionar-me molta informació sobre la 
construcció de la presa. Per completar 
l'apartat de repercussions socials vaig anar 
a l’arxiu d ’història i a la Casa de Cultura 
de Girona, que juntam ent amb diverses 
en trev is tes a persones re lac ionades 
d ’alguna manera o altre al pantà, han fet 
que el treball quedés complet.

Tan com plet que ha estat prem iat pel 
Museu de l ’Aigua de Salt com a m illo r 
treba ll de recerca relacionat amb el riu 
Ter...
Sí... però això va ser circumstancial. Jo no 
vaig fer el treball pensant que guanyaria, 
ni tan sols sabia que el meu tu to r el 
presentaria al concurs.

Et va sorprendre guanyar?
Tenint en compte que hi havia força gent 
també convocada pel premi, i que jo no 
en sabia res del concurs, em va sorprendre 
força.

Però el ju ra t tin d ria  les seves raons... 
Home! I és clar, el treball estava molt ben 
fet! Pensa que quan vaig començar a fer 
la recerca, l’enfocament estava limitat a la 
presa, la seva construcc ió , les seves 
característiques... Però al final vaig decidir 
fer un treball que hi tinguessin cabuda 
temes com la Conca del Ter, la central 
hidroelèctrica, les repercussions socials i 
ambientals que va produir la construcció 
d ’una presa de les seves característiques, 
etc.

De to t això, qué és el que més et va 
sobtar?
Saber que l’empresa H idroelèctrica de 
Catalunya no va te n ir cap mena de 
consideració amb el treballador i amb la 
gent del poble. La feina dels treballadors 
era molt dura i perillosa i els pagaven molt 
pocs d iners, per no d ir una m isèria. 
Oficialment, hi va haver una trentena de 
morts, encara que em van assegurar que 
aquest nombre es va trip licar en realitat. 
Si alguna persona es moria la recollien els 
encarregats i la duien a Girona per fer 
desaparèixer el cos. Ningú no sabia on 
l'havien enterrat o què se n’havia fet, i ni 
tan sols ho deien a les families. A hores 
d ’ara encara hi ha famílies que no saben 
on van enterrar els seus parents.

Per què es prenien tan tes molèsties? 
Sense contracte, sense informe forense i 
sense cos, l ’em presa s 'esta lv iava la 
indemnització.

Després de totes les hores dedicades, què 
ha acabat suposant per a tu aquest pantà? 
Ara el sento molt meu, perquè sé com va 
estar fet, com va passar, com va viure la 
gent... De tant en tant hi vaig perquè hi 
estic molt lligat, igual que jo la meva família 
que s’hi van involucrar molt durant el treball 
de recerca. Els qui més ho han patit han 
estat els meus amics, ja que sempre que 
pugem al pantà els hi explico totes les 
anècdotes.

Explica’ns alguna anècdota d'aquestes... 
Potser el que més impressiona és saber 
que quan tu estàs a dalt de tot, veus que 
a baix hi ha una plataforma, les dimensions 
les percebs grosses però no arribes a 
calcular que la mida és la mateixa que la 
d ’un camp de futbol.
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L’escoleta de futbol, una nova iniciativa del CE Bescanó

La Junta

El Club Esportiu Bescanó ha iniciat enguany una 
interessant iniciativa: ha impulsat l’escoleta de 
futbol base, que de moment funciona molt bé. Al 
principi es va començar amb sis nens i ara ja n’hi 
ha dotze! L'escoleta està dirigida pels tècnics 
titulars: Benet Simón, coordinador del futbol base, 
i David Cerro, amb la col·laboració dels jugadors 
del club (de categories superiors) Blai Buixeda i 
Ferran Taure.

Pel que fa al funcionament general de la resta del 
futbol, la Junta n’està molt contenta. Respecte al 
primer equip, aquest és un any de trancisió, ja 
que hi ha hagut molts canvis de jugadors, amb 
l’entrenador inclòs.

LA JUNTA ESTÀ IL·LUSIO NADA AMB LA FUTURA INSTAL·LACIÓ 
DE GESPA A R T IF IC IA L  AL CAMP DE FUTBOL

La Junta està il·lusionada amb les futures reformes 
del camp, entre les que destaca principalment la 
instal·lació de gespa artificial, fet que comportaria 
la millora esportiva del club, tant a nivell de primer 
equip com per la resta del futbol base i també 
propiciaria que molts jugadors s’ofereixin a jugar 
al nostre club.

Volem agrair per endavant a l’Ajuntament l’esforç 
que està fent en aquesta qüestió, així com per les 
diferents millores que s’han dut a terme a les 
instal·lacions del club. Aprofitem la tribuna que 
ens ofereix La Pilastra per donar les gràcies a totes 
les persones que van col·laborar a la quina.

Fel ic i tac ions a Gerd Serrasoles!

Des d ’aquest butlletí volem felicitar a Gerd Serrasolses, del Club de 
Piragüisme Salt-Ter, ja que ha estat escollir per la Federació Espanyola 
de Piragüisme com a conseqüència dels resultats obtinguts en la 
Copa d’Espanya, El Campionat d ’Espanya i el Campionat d ’Europa. 
Li desitgem que continuï treballant per assolir grans èxits esportius!!

2 0

El català necessita novament fer-se un lloc a Espanya i a 
l ’ Europa de les Nac i ons ,  amb  o sense Estat .  
Desgraciadament, la politització que viu l’ idioma català 
està minoritzant encara més la nostra llengua. Tant és així 
que estem vivim una campanya fora de lloc entre el valencià 
i el català com si fossin llengües totalment diferenciades, 
com si entre andalusos i canaris no hi hagués entesa. Però 
mentre la brega és al carrer, es van perdent expressions 
genuïnes com les que, des d ’aquest espai de la nostra 
revista, volem fer perdurar.

La mare, de petita, em deia: «Vinga, nena, has d ’anar 
llatina. Jo, a la teva edat n ’hi anava molt, de lla tina” . 
“ Llatina” és un terme usat en sentit figurat. Vol dir «lleugera, 
àgil, de pressa». És una accepció pròpia de la Selva, el 
Gironès, i les Guilleries.

De tota manera, es documenta arreu de la varietat oriental, 
inclosa la balear, i la varietat occidental. Ara bé, el matís 
és una mica diferent: quan es diu "aquesta màquina va 
llatina” , vol d ir que funciona bé, sense obstacles, sense 
frecs en el seu conjunt. L’escriptora Víctor Català, filla de 
L’Escala, també utilitza en més d ’una ocasió “ les coses van 
més aviat llatines” .

A més cal d ir que “ llatina” pot tenir també un rerafons 
patològic: anar llatina (del ventre) vol d ir ten ir diarrea, o 
almenys, no patir d ’estrenyiment. “ No estar llatina” vol dir: 
no estar bé de salut, tenir certa indisposició (“fa dos dies 
que no estic gaire lla tina” ).Sovint ens pot venir al cap 
l’equivalent-, “ No estar ben catòlica” . La llengua és canviant 
i pròpia de la comunitat que se l’ha fet seva i l’ha vestit de 
nous farciments.
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El CP Bescanó es fa un lloc dins del món del patinatge
ELS PATI NADORS DEL CLUB HAN ACONSEGUI T MOLTS BONES POSICIONS 
EN ELS DIFERENTS CAMPI ONA TS EN ELS QUE HAN PARTI CI PAT

Ja hem acabat la temporada 2004, que ha estat plena de competicions 
en totes les categories. El CP Bescanó està aconseguint fer-se un lloc 
dins el món del patinatge. En el darrer trimestre de l’any hem participat 
en diferents competicions i campionats. Així, el nostre grup de Xou, 
integrat per Olga Costa, Laura Claparols, Raquel Llagostera, Cristina 
Masó, Ivan Acedo, Joel Ruiz, Tati Romero, Anna Juvé, Pat Cotrinas i 
Nuri Solé, amb la coreografia de “ Bojos” ens van demostrar la gran 
com plicitat i coordinació a la pista, aconseguint el quart lloc en els 
Campionats Provincials i el sisè lloc en els Campionats de Catalunya 
que es van celebrar al pavelló de Fontajau.

Categoria In fan til: l'Afra Gómez i la Laura Turon van participar en els 
Campionats de Catalunya. La Laura Turon també es va classificar en 
els Campionats d ’Espana celebrats a Alacant. La Laia Font i la Laura 
Fernàndez van participar a la Copa Girona en la modalitat de lliure i la 
Meritxell Font en la modalitat d ’escola (F.O.).
Categoria cadet: Marta Esparch i Raquel Gómez es van presentar a la 
Copa Girona. La Raquel Gómez va ser la primera classificada i va 
participar també a la Copa Catalana.
Campionat de Promoció: la Mireia Campasol va ésser la 2a classificada 
en la modalitat escola (F.O.).
Campionat de Debutants: la Laia Font, en categoria infantil, va ésser 
la segona classificada en modalitat d ’escola (F.O.).

La resta de patinadors i pantinadores del nostre club no deixen passar 
cap oportunitat i es presenten a les proves federatives que convoquen 
per tal d ’anar assolint nivell. Iniciació A: Àlex Fernàndez; Iniciació B: 
Mireia Campasol i Certificat: Judit Calvet, Maria Carballo i Jessica Zatarín.

El Tennis Bescanó aconsegueix molt bons resultats

El Tennis Bescanó va anar a finals de 
setembre a jugar a Olot per parelles 
amb la formada per Judit Serrat i Fidel 
Serrat. Van arribar a semifinals, en les 
quals els va tocar enfrontar-se contra 
Tomy Robredo i Assumpta Soler. Ens 
van gunyar per tres sets: 6/3, 6/2, 4/6, 
de forma que el partit va ser molt 
disputat.

Al novembre, els cadets del nostre 
club van anar a jugar a Llafranc. La 
notra cadet Anna va guanyar a Alícia 
Camps amb un doble set (6/0, 6/0), 
mentre que el cadet masculí Albert 
també va guanyar, però amb més 
problemes: 7/5, 4/6, i 6/1. Al gener, 
els més petits en categories (alevins 
i in fa n tils ), van anar a ju g a r a 
Empuriabrava i van guanyar tots! En

categoria aleví, l'Aleix va guanyar 6/3 
i 6/3, i en categoria infantil en Carles 
també va guanyar amb un resultat 
brillant: 6 /0  i 6/1.

A  LA IMATGE PODEU VEURE

J u d i t  S e r r a t , T o m y  

R o b r e d o  i F i d e l  Se r r a t .

Donem ànims a tots els jugadors del 
Club Tennis Bescanó i felicitem-los 
per aquests resultats, ja que són ells 
els que aixequen el club cada dia
mes.

21

E l  g r u p  d e  X o u  d e l  C l u b  d e  Pa t in a t g e  B e s c a n ó .

P
i

l
a

s
t

r
a



La
 P

il
a

s
t

r
a

E N T R E  C A M I N S  I C O R R I O L S

Una agradable excursió f ins al Puig de Cadiretes
LA COLLA ISARDS EXPLICA UNA AG R AD ABLE EXCURSIÓ M ATIN AL DES DE TOSSA DE MAR

La proposta d ’aquest número de la Pilastra és una 
agradable excursió matinal des de Tossa de Mar al Puig 
de Cadiretes. Arribant a Tossa per la carretera que ve 
de Llagostera, trobarem una rotonda amb sortidor; li 
donarem quasi la volta, i trencarem a la dreta, on es 
troba un indicador de la zona esportiva i Parc de la 
Riera. Abans d ’entrar-hi, hi ha un ample aparcament a 
on podem deixar el cotxe.

Començarem a caminar pel Parc, al costat de la riera i 
en direcció contrària a Tossa. Passarem pel costat d ’un 
pi gegantí i atravessarem la riera. A l’a ltre costat 
començarem a enfilar per una pista forestal, que va 
transcorreguent pel mig de pins i suros, i està molt ben 
senyalitzada. Sense deixar de pujar, passarem pel Coll 
del Sastre, per més endavant, i en un pla, trobar la 
Pineda del Bisbe. Deixant el trencant de les Planes a la 
nostra esquerra, continuarem fins a la Mare de Déu de 
Gràcia (una capella mig enrunada) per des d'aquí agafar 
el trencant de Cadiretes a la nostra esquerra. Passarem 
pel costat de l’Alzina Rodona i arribarem a un turonet, 
anomenat el Motllor. Des d ’aquí, amb una bona pujada 
arribarem a dalt del puig (520 m).

El cim del puig està format per blocs de pedra (d ’aquí 
deu venir el seu nom). En sobresortir del bosc, el puig 
forma un excel·lent mirador. Observant cap al Nord, 
tenim més a prop els pobles de Llagostera i Cassà, en 
un segon pla les Guilleries i la Garrotxa, i al fons de tot, 
en un dia clar, es poden veure els Pirineus. Cap a l'Oest 
les muntanyes del Montseny i als nostres peus, per l’Est, 
el Mediterrani, amb la Costa de Tossa, Lloret i Blanes.

Tot el recorregut d ’anada i tornada, es pot fer amb tres 
hores, sense presses i gaud in t del paisatge. És 
aconsellable fer-ho quan la calor no apreti massa.

Andreu Batallé i Soms 
www. col la isard, com

P u j a n t  a  S e s  C a d i r e t e s ,



E N T R E  C A M I N S  I C O R R I O L S

Caminades de la Colla Excursionista Isard - Bescanó

Andreu Batallé i Soms 
www.collaisard.com

Aquests últims mesos i amb l’esperit que ens ha guiat sempre, la Colla Excursionista 
Isard hem grimpat el noble escull Pedraforca, hem caminat sobre fulles a les 
colorides fagedes de l’Albera, en la sempre màgica Montserrat hem pujat a Sant 
Geroni (punt més alt de la serralada), ens hem patejat camins i boscos, verds i 
frescos, de la Garrotxa i com ja és tradicional de cada any, vàrem portar el Pessebre 
a Sant Grau. Hem estès la nostra bandera al pic de les Agudes, a l’emblemàtic 
Montseny, per camins de ronda hem gaudit de la nostra incomparable Costa Brava
i hem esmorzat en el puig de Cadiretes a 520 metres sobre el mar a Tossa.

L a  T o r r e  d e  l a  M a s s a n a  a  l ’A l b e r a . L a  g o l l a  h a  g r i m p a t  e l  P e d r a f o r c a .

L a  s e r r a l a d a  d e  M o n t s e r r a t .  E l s  c a m i n s  d e  r o n d a  d e  l a  C o s t a  B r a v a .
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c a d a  c o p  m é s  f à c i l

Faci el cim
Ara, podrà arribar fins als regals més elevats 
del nostre catàleg, tranquil·lament i al seu ritme. 
Sense adonar-se’n, anirà fent camí sumant punts 

sense parar comprant amb les targetes de Caixa 
de Girona en qualsevol tipus d’establiment d'arreu 
del món. També n’obtindrà fent aportacions 
periòdiques o extraordinàries als nostres plans 

de pensions en qualsevol moment.

A Caixa de Girona cada cop li ho posem més fàcil 
perquè pugui arribar dalt de tot i obtenir millors 
regats. N'hi ha més de 100 per escollir, per a ta llar, 
la família, els viatges, la solidaritat...

Demani el seu catàleg a qualsevol oficina o consulti’l 
per Internet a www.caixagirona.es

Caixa de Girona
www.caixagirona.es

http://www.caixagirona.es
http://www.caixagirona.es

